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احمد طالبی نــژاد با بیان اینکــه داریوش 
کارگردان فیلم »لامینور« بر گردن نســل ما 
و ســینمای ایران حق دارد، گفــت: اما اینکه 
مهرجوییِ هشتادواندی ســاله را با کارگردان 
سی وچند ســاله فیلم »گاو« مقایسه کنیم و 
بخواهیم که در یک موقعیت و جایگاه باشــند، 

اشتباه است.
این روزها آخرین ساخته داریوش مهرجویی 
با نام »لامینور« روی پرده سینماهاست؛ فیلمی 
که بخاطر حاشیه های اکران عید نوروزش تصور 
می شد فروش خوبی داشته باشد ولی این طور 
نشــده بخصوص آنکه مخاطبان ســینما فعلا 
بیش از هر چیز »کمدی« می پســندند. با این 
حال برخی تماشــاگران فیلم جدید مهرجویی 
در مقایســه با آثار پیشین این فیلمساز بزرگ، 
این پرسش را مطرح می کنند که آیا حق دارند 
از هنرمند محبوب خود توقعی در حد و اندازه  

فیلم های قدیمی اش داشته باشند!؟  

در این بــاره احمد طالبی نــژاد - منتقد و 
پژوهشــگر ســینما- در گفت وگویی با ایسنا 
می گویــد: واقعیت این اســت کــه انتظار از 
فیلمســازان بزرگ و برجســته همیشــه بالا 
بوده و همیشه ســطح توقع مردم از فیلم های 
آن ها بیش از اندازه ای اســت که از عهده آن ها 
برمی آید. در نظر داشــته باشــیم که داریوش 
مهرجویــی، مســعود کیمیایی، حتــی بهرام 
بیضایی و ناصر تقوایی در زمانی فصل جدیدی 
را در ســینمای ایران آغاز کردند و ســینمای 
ما از مرحله ســطحی نگری و عوام پسندی به 
سینمایی حداقل روشــنفکرانه رسید. کارنامه 
این دســت فیلم ســازها مملو از آثار ارزشمند 
است، اما اینکه مهرجوییِ هشتادواندی ساله را 
با کارگردان سی وچند ساله فیلم »گاو« مقایسه 
کنیم و بخواهیم که در یک موقعیت و جایگاه 
باشند اشتباه است. در همه جای دنیا هم همین 
طور بوده اســت.  من همیشه »اورسن ولز« را 

مثال می زنم که اولین فیلم او بهترین فیلمش 
بود و هیچ وقت دیگر نتوانســت با آن کیفیت 
فیلم بســازد، هیچکس هم از او ایراد نگرفت. 
حتــی بعدها رفــت و در فیلم های ســطحی 
بازی کرد اما همیشــه بخاطر فیلم ارزشــمند 
»همشهری کین« جایگاهش پاس  داشته شد و 
در اذهان ماند. مهرجویی هم دقیقاً از این دست 
سینماگران است که برگردن نسل ما و سینمای 
ایران بسیار حق دارد و اگر ما دارای یک جریان 
فرهنگی روشنفکری هستیم، بدون تردید یکی 
از کسانی که در این عرصه نقش داشته داریوش 

مهرجویی به عنوان یک فیلمساز متفکر است.
او ادامه می دهد: اما نکته بعدی این اســت 
که باید ببینیم ســیر سعودی فیلمسازی مثل 
داریوش مهرجویی از کجا به سیر نزولی تبدیل 
شده اســت. بهترین مدرک من برای اشاره به 
این ســیر نزولی فیلم »درخت گلابی« اســت 
که به نظرم بعــد از »هامون« و »گاو« بهترین 
و کامل تریــن حدیث نفس داریوش مهرجویی 
است. در این فیلم شــخصیت نویسنده دچار 
سترونیِ ذهن شده و هیچ خلاقیتی نمی تواند 
از خــود بروز دهد، یعنی حتــی با ابزار مدرنی 
هــم که در اختیــار دارد راه به جایی نمی برد، 
دلیل آن هم فقدان عشــق است که در طول 
داستان می بینیم چه بر ســر عشق زندگی او 
می آید و پس از مرگ دختر، او دیگر انگیزه ای 
برای خلق کردن ندارد. الان هم انگار داریوش 
مهرجویی و حتی مســعود کیمیایی در چنین 
موقعیتی قرار دارنــد و اگر می بینیم که آن ها 

سال به سال فیلم های بدتری می سازند بخشی 
از آن به همین برمی گردد که شاید انگیزه های 
احساسی و عاطفی آن ها جای خود را به حرفه  
فیلمسازی و کسب درآمد داده است، درنتیجه 
توقع ها را بــرآورده نمی کنند. البته مقصر هم 
خودشــان نیستند، مقصر شــرایط اجتماعی 
و فرهنگی جامعه اســت. همچنین سانســور 
همیشــه یک عامل مخرب بوده بخصوص در 
کارنامــه مهرجویی که از فیلــم »گاو« به بعد 
تیغ سانســور همیشه بالای سرش بود؛ فیلمی 
کــه وقتی قرار بود در جشــنواره ونیز نمایش 
داده شود دزدکی، در چمدان و توسط شخصی 
ثالث - احتمالا با چمدانی دیپلماتیک - از ایران 
خارج شــد تا بتواند در جشنواره شرکت کند. 
بعد هم که در آنجا مورد توجه واقع شد، ناگزیر 
شدند آن را اکران کنند. طالبی نژاد درباره اینکه 
برخی معتقدند یکــی از ضعف های آثار اخیر 
داریوش مهرجویی در فیلمنامه  است و نگارش 
مشترک چندان با تفکر سینمایی او هماهنگ 
نمی شــود، بیان می کند: مــن با حفظ حرمت 
فراوان برای خانم محمدی فر )همسر مهرجویی 
و فیلمنامه نویــس برخی آثــار او( معتقدم که 
متاســفانه از زمانی که اختیار فیلمنامه ها در 
دست ایشــان قرار گرفت فیلم های مهرجویی 
از آن جایــگاه رفیعی که داشــت پایین آمد. 
تنها اثری که بعــد از فیلم بلاتکلیف و ضعیف 
»میکس« و نیز »بمانی« ارزشمند شد، »مهمان 
مامان« است که آن هم محصول نگارش مثلث 
مهرجویــی، مرادی کرمانی و خانم محمدی فر 

است، بعد از آن تقریبا شاهد سقوط هستیم و 
به نظرم نتیجه این همکاری مثبت نشده است؛ 
بنابراین به این ســینماگر بــزرگ و فرهیخته 
توصیه می کنم که خودش بر فیلمنامه  متمرکز 
شود چون تا حد زیادی می توان گفت که هیچ 
کدام از کارهای مشترک او چندان اقناع کننده 
نیستند. البته من از »ســنتوری« و »نارنجی 
پوش« بدم نیامد ولی این ها در حد  »هامون«، 
»پری«، »سارا«، »درخت گلابی« و... نیستند؛ 
فیلم هایی که اندیشــه های فلسفی و اجتماعی 
مهرجویی را نشان می دادند. البته شایعاتی هم 
وجود دارد که بعضی فیلم های موفق مهرجویی 
در همکاری با غلامحسین ساعدی نوشته شده 

ولی این نظریه درستی نیست.
او در پایان با اشاره به فروش کم فیلم جدید 
مهرجویی می گوید: به نظرم یک راه دیگر برای 
کارگردانی مثل داریوش مهرجویی این اســت 
که به سمت ادبیات کلاســیک ایران و جهان 
برود و از آن ها برای فیلمنامه استفاده کند. من 
متاسفم که از  »لامینور« در سینماها استقبال 
کمی شده و معلوم است که فیلم یک اشکالی 
دارد، چون اگر فیلمی خوب باشــد هر کسی 
ببیند به بقیه هم توصیه می کند که آن را تماشا 
کننــد، اما ظاهراً در مورد »لامینور« این اتفاق 
نیفتاده؛ این در حالی است که جامعه ما عادت 
کرده از فیلمســازان بزرگ قهرمان های ذهنی 
بسازد و تندیسی از آن ها برای خود حک کند. 
من نگران این هستم که تندیس مهرجویی در 

اذهان تخریب شود.

احمد طالبی نژاد مطرح کرد

نگران تخریب تندیس داریوش مهرجویی در اذهان هستم

ولفگانگ ونگنــروت ـ رهبر ارکســتر آلمانی ـ که طی 
تعطیلات عید فطر به مدت ســه شــب به همراه ارکســتر 
ســمفونیک تهران به روی صحنه رفــت، در گفت وگویی با 
ایسنا درباره راهکارهایی صحبت کرد که می توان برای بهبود 
وضعیت ارکســتر سمفونیک تهران به کار گرفت. در ابتدای 
این گفت وگو که توســط خبرنگار ایســنا به زبان انگلیسی 
انجام شــده، از ونگنروت درباره سطح موسیقایی نوازندگان 
ارکســتر سمفونیک تهران سوال می شود. پاسخ می دهد: به 
صورت کلی ارکســتر پتانسیل بالایی دارد که بخشی از این 
پتانســیل باید گسترش داده شود. ولی به عقیده من سطح 
نوازندگان ارکستر بسته به هر نوازنده تا حدی متفاوت است. 
شاید سطح ارکستر را بنابر دلایلی نتوان با ارکسترهای اروپا 
مقایســه کرد که البته مسئله عجیبی نیست؛ چون در اروپا 
تعداد زیادی ارکستر حرفه ای فعالیت می کنند، تعداد زیادی 
مدرســه و آکادمی های آموزشــی وجود دارند که از سراسر 
دنیا برای آموزش به آنها مراجعه می کنند؛ بنابراین نمی توان 
همان سطح را از ایران هم انتظار داشت. ولی امکان پیشرفت 

بالایی در ارکستر وجود دارد.
ارکسترهای مهم دنیا چگونه مسائل مالی را 

مدیریت می کنند؟
از ونگنروت درباره نحوه مدیریت مالی ارکسترهای مهم 
دنیا می پرســیم. او بیان می کند: نمی دانم شرایط در ایران 
دقیقا به چه صورتی است ولی آنچه که فهمیده ام مرا تحت 
تأثیر قرار داده اســت؛ چراکه نوازندگان ارکستر تنها با کار 

در ارکستر نمی توانند هزینه زندگی خود را پرداخت کنند.
او ادامه می دهد: راه های متفاوتی برای تأمین هزینه های 
مالی ارکسترها در دنیا وجود دارد. به عنوان نمونه در آلمان 
بین ارکســترها رقابت هست و می خواهند که نتیجه کار به 
گونه ای باشــد که به آن افتخار کنند پس برای نتیجه مورد 
نظــر هزینه زیادی می کنند که البته ایــن دیدگاه از تاریخ 
ما برمی آید. درواقع در آلمان ارکسترهای مهم مانند برلین 
فیلارمونیک از حمایت های خیلی بالایی برخوردار هستند؛ 
به گونه ای که نوازندگان آن دســتمزد خیلی بالایی کسب 
می کنند و نوازندگی در ارکستر برایشان یک کار تمام وقت 
اســت. البته ارکســتر فیلارمونیک برلین یکی از ویژه ترین 
ارکسترهای جهان است و درآمد نوازندگان آن در ۱۰ تا ۱۵ 

درصد بالاترین حقوق ها قرار دارد.
وقتی حقوق یک نوازنده با آنگلا مرکل برابر است!

این هنرمند تصریــح می کند: یک نماینده پارلمان آلمان 
شــاید حقوقی برابر ۹ هزار یورو دریافت کند و این در حالی 
است که نوزاندگان ارکستر فیلارمونیک برلین درآمدی بالاتر 
دارند؛ درواقع یک نوازنده حرفه ای در ارکســتر فیلارمونیک 
برلین حقوقی چون آنگلا مرکل دریافت می کند؛ البته باید در 
نظر گرفت که با توجه به سطح بالای این نوازندگان، تقاضای 
حضور و فعالیت آنها در پروژه های مختلف وجود دارد و مدام 
از آنها درخواست می شــود که در پروژه های مختلف حضور 
داشته باشند که این امر در ثروتمند بودن آنها اثرگذار است.  
این رهبر ارکســتر درباره سیستم حمایت مالی ارکسترها در 
امریکا هم بیان می کند: در امریکا این اسپانسرها هستند که 
از ارکســترها حمایت مالی می کنند که البته این سیستم را 
نمی پســندم؛ چون در این صورت گاهی اسپانسرها که بعضا 
چیزی درباره هنر نمی دانند تقاضاهای خیلی عجیبی دارند و 
برای ارکستر تصمیم می گیرند که چه چیزی نواخته شود و یا 
رپرتوار چه باشد. این در حالی است که هنر باید آزادی داشته 
باشد ولی این اسپانسرها به گونه ای هستند که اگر قطعه مورد 

نظرشان اجرا نشود، پولی پرداخت نخواهند کرد.
ارکستر سمفونیک تهران باید رهبر ثابت و مهمان 

داشته باشد
وی در پاســخ به این ســوال که »راه مناســب و نرمال 

اداره یک ارکستر سمفونیک خوب چیست؟« بیان می کند: 
معمولا ارکســترهای حرفه ای یک رهبر ثابت دارند که فرد 
اصلی اســت و درباره اساسی ترین مســائل هنری ارکستر 
تصمیم می گیرد. او کنسرت هایی را برگزار و تلاش می کند 
که ســطح ارکستر را بالا ببرد. البته برای ارکسترهای خوب 
در کنار رهبر ثابت، رهبران مهمــان هم حضور دارند. ولی 
برای ارکســترهای کوچکتر مثلا در کشــور آلمان به دلیل 
اینکه وضعیت مالی آنها همچون ارکستر فیلارمونیک برلین 

نیست، هزینه کمتری برای رهبرهای مهمان می کنند.
او ادامــه می دهــد: به عقیــده من زمانی که ارکســتر 
سمفونیک تنها یک رهبر ثابت داشته باشد که همه قطعات 
را رهبری کند، نتیجه خیلی خوبی حاصل نخواهد شــد و 
این امر مخاطب را خسته خواهد کرد. ارکستر به روش ها و 
دست خط های متفاوت و متنوع موسیقایی نیاز دارد، هر رهبر 
ایده های جدیدی ارائه می دهد که این امر باعث ایجاد تغییر 
می شود و فضا را زنده نگه می دارد. البته که اداره این ارکستر 
تنها با رهبرهای مهمان هم پاسخگو نخواهد بود؛ چون اصولا 

با یک رهبر ثابت نظم بیشتری ایجاد خواهد شد.
او درباره ویژگی هایی که رهبر ثابت ارکســتر سمفونیک 
تهران باید داشــته باشــد، بیان می کند: ارکستر در مرحله 
اول به رهبر ثابتی نیاز دارد که دید هنری داشــته باشــد، 
تصمیم های درست بگیرد، ارکستر را به سمت جلو هُل دهد، 
شخصیتی محکم داشته باشد که کنسرت های معمول را به 
انجام برساند، از سولیست ها دعوت کند، فردی باتجربه باشد، 
رویکردی مبتنی بر اصول آموزشی داشته باشد، چشم اندازی 
برای بهبود وضعیت ارکســتر داشته باشــد، درباره رهبران 
مهمان تصمیم بگیرد و دیگر رهبران ارکستر را بپذیرد چون 
این امر گاهی می تواند مشکل ساز شود؛ چراکه ممکن است 
رهبر ارکستر، فرد خودخواهی باشــد و نپذیرد که رهبران 
مهمــان را دعوت کند و یا حتی رهبران بدی را دعوت کند، 
رهبر باید اعتماد به نفس این را داشته باشد که رهبران خوب 
را دعوت کند و قبول داشــته باشد که رهبران خوبی وجود 
دارنــد که باید در قالب یک همــکاری برای بهبود وضعیت 

ارکستر از آنها دعوت کرد.
این هنرمند تأکید می کند که اگر قصد بهبود شرایط را 
داشته باشیم باید هزینه کنیم؛ چراکه که کلیه این روند به 

خرج کردن پول نیاز دارد.
این هنرمند درباره ارکســترهایی کــه تنها با رهبرهای 
مهمان اداره می شــوند، تصریح می کند: ارکسترهای خیلی 
محدودی چون ارکســتر فیلارمونیک وین تنها با رهبرهای 
مهمان اداره می شــوند که البته سطح این ارکستر تا حدی 

بالا است که فشــار تقریبا بالایی در سطح بین المللی روی 
این ارکستر قرار دارد؛ تا حدی که درباره هر کنسرت آن در 

روزنامه ها نوشته می شود.

نکاتی که ارکستر سمفونیک تهران
باید به آنها توجه کند

ونگنــروت درباره دیگــر تغییراتی که باید در ارکســتر 
ســمفونیک تهران اعمال شــود، می گوید: در مدت اقامتم 
در تهران موزیســین های بااستعدادی را ملاقات کرده ام که 
باید در ارکســتر ســمفونیک تهران بنوازند که البته شاید 
کمی تغییر در نوازندگان ارکستر هم بتواند مفید واقع شود. 
همچنین باید برای هر بخش در ارکســتر یک هدایت گر در 
نظر گرفته شود؛ چراکه این جریان مي تواند به بهبود وضعیت 
آن کمک کند. این روندی اســت که در کشورهای اروپایی 
اجرا می شود به این صورت که به ترتیب رهبر اول، رهبر دوم 
و رهبر ســوم لازم است که در هماهنگی با یکدیگر ارکستر 
را اداره کنند. این مســئله ای است که در ایران خیلی به آن 
توجه نشــده است. این رهبر ارکســتر درباره تعداد دفعات 
تمرین ارکستر سمفونیک تهران در ماه بیان می کند: ارکستر 
باید با نظم و ترتیب بیشتری تمرین کند. نوازندگان ارکستر 
در حال حاضر سه روز در هفته تمرین دارند که زیاد نیست. 
آنها باید پنج روز در هفته تمرین داشته باشند که البته این 
امر هزینه بیشتری را می طلبد. همچنین باید رقابت هایی را 
پایه گذاری کنند تا نوازندگان به واسطه آماده شدن برای این 
رقابت ها آمادگی بیشتری داشته باشند. ولی بهبود وضعیت 
ارکستر سمفونیک یک پروسه طولانی مدت است و نمی توان 

سطح آن را تنها طی چهار ماه بالا برد.
او در راســتای تمرین نوازندگان ارکســتر، مصداقی از 
تمرین نوازندگان در ارکســترهای سطح بالا را مثال می زند 
و می گوید: برخی از ارکسترهای سطح بالا هفته ای یک بار 
را تنها به تمرین ســولیت شماره یک اختصاص می دهند تا 
بخش های متفاوتی را بنوازند که به نوعی برایشان یک تمرین 
و ورزش اســت و به این صورت همیشه می توانند روی فرم 

باشند.
نحوه ورود نوازندگان به ارکسترهای مهم جهان 

چگونه است؟
ونگنــروت در ابتدا دربــاره نحوه دعــوت از نوازندگان 
حرفه ای و همکاری با آنها می گوید: در اروپا اگر قصد دعوت 
از نوازندگان مهم را داشته باشید، روند در ارکسترهای مهم 
اینگونه است که باید هزینه زیادی کنید و در ادامه هم گاه 
موزیسین هایی کشــور را ترک می کنند و یا موزیسین های 

دیگر وارد کشور می شوند. برای این نوازندگان جالب خواهد 
بود که برای پروژه های مختلف یا برگزاری وورکشاپ دعوت 
شوند؛ البته گاهی هم اینگونه اســت که نوازندگان را برای 
آشنایی و یادگیری از نوازندگان برتر به کشورهای دیگر اعزام 

می کنند.
»ولی نحوه ورود به ارکســترها در اروپا اینگونه است که 
نوازندگان باید تســت ها و آزمون هایی را طی مراحلی پشت 
ســر بگذارند که اغلب پروسه دشواری است و بعد اگر قبول 
شــوند باید دفعاتی را همراه با دیگر نوازنــدگان بنوازند تا 
بررسی کنند که نوازنده جدید چگونه در کنار آنها هماهنگ 

خواهد شد، چقدر انعطاف پذیر و آماده است.«
نوازندگان بااستعداد بدون رهبر ارکستر باتجربه 

برابر است با فروپاشی
از این رهبر ارکســتر می خواهیم که نظــرش را درباره 
نبود رشته رهبری ارکستر در دانشگاه های ایران بیان کند. 
می گوید: من در ایران برای رهبران جوان هم کلاس برگزار 
کــردم و تحت تأثیر قرار گرفتم که تعداد بســیاری از افراد 
به انجام این کار علاقه مند هســتند و حتــی خیلی از این 
استعداها علاقه  دارند که رهبری ارکستر را در اروپا بیاموزند. 
پایه گذاری تحصیل در رشــته رهبری پروسه ای دارد که در 
اینجا به آن نیاز اســت؛ چون اگر رهبرانی بدون تجربه ولی 
نوازندگانی بااستعداد و پتانســیل داشته باشید، پیشرفتی 
حاصل نخواهد شد. همانند شرکتی که کارمندانی بامهارت 
دارد ولی مدیر آن تصمیمات درستی نمی گیرد که این امر 

موجب فروپاشی شرکت خواهد شد.
چه انگیزه ای رهبر ارکستر آلمانی را به ایران 

کشاند؟
همچنیــن از این هنرمند درباره علتِ حضورش در ایران 
برای برگزاری مســترکلاس و رهبری ارکســتر سمفونیک 

تهران به عنوان رهبر مهمان سوال می کنیم.
او پاســخ می دهــد: دعوت من به ایران توســط یکی از 
همکارانم در اتریش به نام نصیر حیدریان صورت گرفت. ما 
مدتی طولانی اســت که یکدیگر را می شناسیم. در حقیقت 
ارتباط ما بیشتر از ۲۵ سال پیش شکل گرفت. او درخواست 
حضورم در ایران را برای همکاری با ارکســتر ســمفونیک 
مطرح کرد و من نیز این درخواســت را قبول کردم؛ چراکه 
علاقه زیادی دارم که به واســطه موسیقی وارد فرهنگ های 
دیگر شــوم. این رهبر ارکستر ادامه می دهد: من هم روشی 
همچون دیگر رهبرهای ارکستر آلمانی برای کار کردن دارم 
که البته موقعیت های کاری زیادی برای این شغل در آلمان 
وجــود دارد ولی همچنین پروژه هــای مختلف زیادی را در 
کشــورهای دیگر  داشــته ام. مثلا چندین بار در امریکای 
جنوبی و یا ژاپن کار کرده ام که اتفاقا حضور در یک فرهنگ 
متفاوت در یک بازه زمانی طولانی تجربه خیلی جالبی بود.

این هنرمند تصریح می کند: درک و دریافت فرهنگ های 
دیگر به واسطه موسیقی و کار کردن با مردم مسئله ای است 
که نظر مرا جلب می کنــد. در حقیقت من هرگز به ایران، 
ژاپن یا آرژانتین به عنوان یک توریســت نمی روم؛ چون در 
این صورت تنها در یــک محل متفاوت قرار دارید و باید به 
ساختمان ها نگاه کنید اما زمانی که صحبت از کار کردن در 

کشورهای دیگر است واقعا برایم دلپذیر خواهد بود.
او درباره تجربه حضورش در ایران بیان می کند: بیشتر از 
سه هفته را در ایران سپری کردم و به واسطه شناختن مردم، 
فهمیدن درباره ســبک زندگی آنها، تفاوت و شباهتشــان، 
تجربه خیلی خوبی را پشت سر گذاشتم. اینکه دیدم ایرانی ها 
تا چه حد برای نواختن موسیقی کلاسیک که البته میراث 
آن بیشتر به اروپا برمی گردد اشتیاق دارند و به زبان آلمانی و 
حتی فرهنگ کشورهای آلمانی علاقه دارند خیلی مرا تحت 

تأثیر قرار داد و اصلا انتظارش را نداشتم.

ولفگانگ ونگنروت، رهبر ارکستر آلمانی در تهران

وقتی حقوق یک نوازنده با آنگلا مرکل برابر است!
همکاری اکرم محمدی و جواد یحیوی در »پروین« 

جــواد  و  محمــدی  اکــرم 
یحیوی بــا نمایش »پروین« 
به نویســندگی و کارگردانی 
حسین کیانی به سالن اصلی 

تئاتر شهر خواهند آمد.
بــه گزارش ایســنا بــه نقل 
از روابــط عمومــی نمایش، 
ایــن تئاتر به نویســندگی و 

کارگردانی حسین کیانی و تهیه کنندگی داود نامور به روی صحنه خواهد رفت. 
اکرم محمدی بازیگر باســابقه ی سینما و تئاترکه فعالیتش را با بازی در نمایش 
»خسیس« در سال ۱۳۶۴ آغاز کرد، همکاری با کارگردانانی چون علی حاتمی، 
کیانوش عیاری، مجید جعفری، مســعود فروتن، بیژن بیرنگ، مســعود رسام، 
مهدی صباغ زاده، حســن فتحی، محمد حســین مهدویان، رسول صدرعاملی، 
داوود میرباقری، پریسا بخت آور، مهران غفوریان، اصغر توسلی، مهران مدیری، 

خسرو ملکان، سعید سلطانی و … در کارنامه ی کاری اش به چشم می خورد.
او بــا بازی در مجموعه های تلویزیونی »خانه ســبز«، »پدر ســالار«، »شــب 
دهم«،»اولین شــب آرامش« به شهرت رســید. سید جواد یحیوی بازیگر تئاتر 
و تلویزیــون و مجری که بــا برنامه های »طعم آفتــاب«، »درپا« به محبوبیت 
رسید. وی در نمایش های »تراس«، »پســران آفتاب«، »زمستان۶۶«، » عشق 
اتفاقی نیست« و… در مقام بازیگر حضور داشته و با کارگردانانی چون مسعود 
کرامتی، مهدی گلستانه، بهروز شعیبی، داوود میرباقری، وحید جلیلوند، محمد 
حسین لطیفی، همایون اسعدیان، رضا عطاران، بیژن بیرنگ، مسعود رسام، شهره 
سلطانی، محمد رسول اف، احمدرضا درویش، کمال تبریزی، محسن احتشامی و 

… همکاری داشته است. 
نمایش »پروین« به قلم و کارگردانی حســین کیانی و تهیه کنندگی داود نامور 
از هشتم خردادماه در سالن اصلی مجموعه تئاتر شهر با حمایت انتشارات آنجا و 

پوشاک گت به روی صحنه خواهد رفت.
پیش از این حضور مهران رنج بر، مجید رحمتی، هوشــنگ قوانلو، سهیل ملکی، 
مریم ندایی و آتنا تندرو در این اثر قطعی شــده اســت. اسامی دیگر بازیگران و 

عوامل »پروین« متعاقبا اعلام خواهد شد.

روایتی از قصه زیست فاطمه معتمدآریا در تهران
مستند »تهران سیمین« که 
قصه زیست فاطمه معتمدآریا 
بازیگر سینما و تئاتر ایران را 
در شهر تهران روایت مي کند، 
رونمایی شد. به گزارش ایسنا، 
مســتند »تهرانِ سیمین« به 
و  آفریده  هــادی  کارگردانی 
براساس طرح و ایده مصطفی 

کاظمی اســفه، قصه زیست فاطمه معتمدآریا، بازیگر ایرانی در شهر تهران را از 
کودکی تا به حال روایت مي کند.  

شــهر تهران به عنوان بستری برای تولد، رشد و خلق خاطرات جمعی و تاثیری 
که مکان ها و رویدادهای فرهنگی بر روی شــخصیت فاطمه معتمدآریا داشته و 
دارد موضوع این فیلم مستند بلند است. فاطمه معتمدآریا در محله مولوی تهران 
به دنیا آمده و در نه ســالگی همراه با خانواده به شمیرانات نقل مکان می کنند، 
در آن ســال ها کانون پرورش فکری کودک و نوجوانان در محله نیاوران آغاز به 
کار کرده بود و این فرصتی بود که با جهان فرهنگ و هنر آشــنا شود. » تهران 
ســیمین « به تهیه کنندگی منیژه حکمت و امیــن کاظمی با رویکرد اهمیت 
پرداختن به قصه های شهر تهران ساخته شده است. در مراسم افتتاح رسمی فیلم 
که شــامگاه ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۱ در مجموعه » بوتیک هتل حنا » برگزار شد 
از پوستر فیلم به طراحی بهزاد خورشیدی هم رونمایی شد. فاطمه معتمدآریا، 
مهسا مجیدی، مصطفی کاظمی اسفه، مانلی افشنگ، مهفام کوشش و سیاوش 
معتمدآریا از شخصیتهای فیلم در کنار دیگر مهمانان این رویداد از جمله: حسین 
علیزاده، سعیده قدس، آتیلا پسیانی، ترانه یلدا، فرهاد خردمند، اسدالله امرایی، 
حمیدرضا آفریده، روشنک اهرابی، شهرام صارمی، رضا تیموری، سهیل صباحی، 

امیر رئیسیان، روانبخش صادقی و ... حضور داشتند.

تالار وحدت میزبان تئاتر موزیکال »دیو و دلبر« می شود 
تئاتر موزیکال »دیو و دلبر« نوشــته و 
کار ماهان  حیدری از ۱8 خرداد ماه در 
تالار وحــدت روی صحنه می رود.  به 
گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
بنیاد رودکــی، تئاتر موزیکال »دیو  و 
دلبر« نوشــته و کار ماهان  حیدری با 
ترجمه آرش نعیمیان و تهیه کنندگی 
ماهــان  حیدری و النــا خلیلی از ۱8 
خرداد ماه ســاعت ۱8 در تالار وحدت 
روی صحنــه اســت و پیــش فروش 

بلیت های آن از ۲۷ اردیبهشــت آغاز شــد.  حمید حامی، بهزاد عمرانی، آرش 
نعیمیان، خسرو  پسیانی، کامران جهانبانی، نیکا افکاری، امیررضا توانایی، ثمیلا 
تحویلداری، مدیا هاشمی، رها میرمیثاقی و مایسا مظلومی بازیگرانی هستند که 

در این نمایش ایفای نقش می کنند. 
در خلاصه داســتان نمایش آمده است: داستان شاهزاده جوانی که در قالب یک 
هیولا زندانی شــده اســت و تنها عشق واقعی اســت که می تواند این طلسم را 
نابود کند. دیگر عوامل نمایش »دیو و دلبر« عبارتند از: آهنگساز: بهزاد  عبدی، 
طراح صحنه و لباس: پیام قربانی، طراحان حرکت: علی رضا شریفی، محمدرضا 
 شــریفی، مجری طرح: لیلا  جعفری، مدیر اجرایی: فرزام  شــکاری، طراح صدا: 
بهروز  ســیفی، ســولو اســکیت:  محمود نیک پور، نوازنده_ بازیگر؛ فلوت: سارا 
پارسایی، ساکســوفن: ثمیلا تحویلداری، درامز، کاخن، شیکرز و ملودیکا: سحر 
 شــاطری، هارمونیکا: لیلا حق جو، ویولن: تینا یوسفی پیانو: مدیا هاشمی، گروه 
کارگردانی؛ دستیار کارگردان: علیرضا  ملک  محمودی، منشی صحنه: یلدا پیری، 
دســتیار برنامه ریزی: دریا مهرابی، دســتیاران کارگردان: امین باقرزاده و پریسا 
قنبری، دستیار تولید: علیرضا  ملک  محمودی، مشاور رسانه و روابط عمومی: آیدا 
 اورنگ، مدیر مجازی: آرین امیرخان، موشــن گرافی: پیمان امدادی، طراح تیزر: 
شهاب جعفرنژاد، فیلمبرداری مستند: جاوید علیپور، مدیر تدارکات: بیژن نصرتی، 
دســتیار تدارکات: حسین بشیری محب، ساخت آکسسوار: محمد  رسولی، مدیر 
اجرایی لباس: الیکا شاهوردی و صبا معراجی و گروه حرکت: محمدامین  پازوکی، 
فرشته رضازاده، محمد اکبری، تارا گراگوری مالخاصیان، سینا ساعتیان، سامان 
توحیدی، امیرحسین اسفندیاری، حمیدرضا غلامحسینی، دیبا پورعزیزی، طلا 

تهرانی، رستا میرمیثاقی، سانیا مسعودی، نهال سرخابی و درسا پنجه.

بازدید از موزه سینما رایگان شد
بازدید از موزه سینما در تاریخ 
چهارشنبه ۲8 اردیبهشت ماه 
۱۴۰۱ به مناسبت روز جهانی 

موزه رایگان اعلام شد.
به گزارش روابط عمومی موزه 
سینما، همزمان با روز جهانی 
موزه در روز چهارشــنبه ۲8 
از  بازدیــد  اردیبهشــت ماه، 
موزه ســینما رایگان است و 

علاقه مندان برای بازدید می توانند از ســاعت ۹ تا ۱۹ به این مجموعه تاریخی- 
فرهنگی در خیابان ولیعصر، باغ فردوس مراجعه کنند.

تالارهای موزه ســینمای ایران دارای بخش های؛ معاصران، بین الملل، کودک، 
دفاع مقدس، تماشــاخانه، نام آوران و خانه فرهاد است؛ این تالارها نمایانگر سیر 
سرگذشــت و تحولات ســینمای ایران از آغاز این هنرصنعت تا به امروز است. 
بازدیدکنندگان این موزه با آغازگران سینمای ایران، نخستین تجهیزات سینمایی 
و افتخارات بین المللی آشــنا شده و از مجموعه جوایز، یادگارها، تصاویر و اسناد 
شــخصی و تندیس هنرمندان بازدید خواهند کرد و در ادامه بازدید در ســالن 
تماشاخانه که مدل بازسازی شده سینماهای دهه های گذشته است به تماشای 

گزیده ای از فیلم های تاریخ سینمای ایران خواهند نشست.
عمارت موزه سینمای ایران قدمتی حدود ۲۰۰ ساله دارد و یکی از قدیمی ترین 
بناهای تاریخی پایتخت است که به دستور محمدشاه قاجار ساخته شده است. 

موزه سینما در مجموعه باغ فردوس قرار گرفته است.

اخبارکوتاه

محمود پاک نیت به مدیران جوان تلویزیون 
توصیه می کند: »اگر قرار اســت اتفاق خاصی 
بیفتــد، باید ببینیم گذشــته ها چه کردند که 
موفــق نبودند، ما آن کارهــا را انجام ندهیم.« 
محمو پاک نیت ـ بازیگر پیشکســوت سینما 
و تلویزیــون ـ درباره جوانگرایی در تلویزیون و 
انتصاب معاون و مدیران جدید سیما به ایسنا 
گفــت: من معتقدم جوانان فکر بازتری دارند و 
روشن تر هستند. جوانان بهتر مي توانند فضای 
کار را حفــظ کنند. پاک نیــت در عین حال 
نکته ای را گوشــزد کرد و یادآور شد: مدیران 
جــوان، در تصمیم گیری باید مشــورت هایی 
با قدیمی ها داشته باشــند و نخواهند که یک 

طرفه به قاضی بروند. مشــارکت و همفکری با 
اعضایــی که پخته تر هســتند، می تواند برای 
جوانان کارساز باشد. به هر حال نیروی جوانی 
هستند که انرژی دارند و می توانند با پشتکاری 
که دارند موفقیت های خوبــی برای تلویزیون 
ایجاد کنند. بازیگر نقــش »حضرت یعقوب« 
در سریال »یوسف پیامبر )ع(« افزود: اعتقادم 
بر این اســت که آدم در هر ســنی که باشد از 
مشــورت لطمه نمی بیند، بلکــه موفق تر هم 
می شود. در دین ما هم شور کردن جزو اساسی 
ترین کار بــرای تصمیم گیــری در هر امری 
است. مشورت بد نیســت؛ در هر سنی باشید 
جوان یا مســن فرقی ندارد. چون این عزیزان 

جوان هستند چه اشکالی دارد که از همکاران 
قدیمی در کارهایشــان مشورت بگیرند؟ هیچ 
اشــکالی ندارد. چون نیــروی محرک جوانی 
هســتند که می توانند خوب عمل کنند، به هر 
حال ان شــاءالله موفق هم خواهند شد. پاک 
نیت با تاکید دوباره بر مشورت با افراد باتجربه 
و قدیمی ترهــای تلویزیون،  خطاب به مدیران 
جدید تلویزیون گفت: پیشــنهادم به مدیران 
جوان تلویزیون این است که با کسانی که خبره 
تر هســتند و تجربه بیشــتری دارند مشورت 
کنند. خود آقای معاون سیما هم می تواند این 
کار را انجام دهد. در هر ســنی و هر کاری که 
انجام می دهند از با تجربه ها مشــورت بگیرند 

تا شرایط بهتر شــود. صداوسیما الان وضعیت 
خوبی ندارد. اگر قرار است اتفاق خاصی بیفتد، 

باید ببینیم گذشــته ها چــه کردند که موفق 
نبودند، ما آن کارها را تکرار نکنیم. این هنرمند 

توصیه محمود پاک نیت به مدیران جدید تلویزیون

از اشتباهات مدیران قبلی تلویزیون درس بگیرید


